

**၁၉၆၁ခုနှစ်၊ ဖွဲ့စည်းအုပ်ချုပ်ပုံအခြေခံဥပဒေ(ဒုတိယ)ပြင်ဆင်ချက်
အက်ဥပဒေ။^၁**

(၁၉၆၁ခုနှစ်၊ အက်ဥပဒေ အမှတ် ၇။)

(၁၉၆၁ခုနှစ်၊ မတ်လ ၂၅ရက်)

(ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံတော်၏ ဖွဲ့စည်းအုပ်ချုပ်ပုံ အခြေခံအက်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်ရန် အက်ဥပဒေ။)
အောက်ပါအတိုင်း အက်ဥပဒေအဖြစ် ပြဋ္ဌာန်းလိုက်သည်။

- ၁။ (၁) ဤအက်ဥပဒေကို ၁၉၆၁ခုနှစ်၊ ဖွဲ့စည်းပုံအုပ်ချုပ်ပုံအခြေခံဥပဒေ(ဒုတိယ)ပြင်ဆင်ချက် အက်ဥပဒေဟု ခေါ်တွင်စေရမည်။
- (၂) ဤအက်ဥပဒေသည် နိုင်ငံတော် သမ္မတက အမိန့်ကြော်ငြာစာဖြင့် သတ်မှတ်သည့် နေ့ရက်တွင် စတင်အာဏာတည်ရမည်။^၂
- ၂။ ဖွဲ့စည်းအုပ်ချုပ်ပုံအခြေခံဥပဒေ အခန်း၆ တွင်၊ အောက်ပါကို၊ အပိုင်း၆အဖြစ် ထည့်သွင်းရမည်။

“အပိုင်း ၆။ ရွေးကောက်ပွဲများ။”

၁၁၃-က။ ။ရွေးကောက်ပွဲအရပ်ရပ်အတွက် မဲစာရင်းများပြုလုပ်ခြင်းနှင့်လည်းကောင်း၊ ပါလီမန်ရွေးကောက်ပွဲများ ကျင်းပခြင်းနှင့်လည်းကောင်း၊ ဤအခြေခံဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကို၊ သို့တည်းမဟုတ် ပါလီမန်ဆိုင်ရာ လွှတ်တော်နှစ်ရပ်လုပ်ငန်းစဉ်နည်းဥပဒေများကို၊ သို့တည်းမဟုတ် ၁၉၄၉ခုနှစ်၊ နိုင်ငံတော်သမ္မတ ရွေးကောက်တင်မြောက်မှုအက်ဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကို မထိခိုက်စေဘဲ၊ အခြားတရားဥပဒေတစ်ခုခုအရ ရွေးကောက်ပွဲများ ကျင်းပခြင်းနှင့်လည်းကောင်း၊ စပ်လျဉ်း၍ ကြီးကြပ်ရေး၊ ညွှန်ကြားရေးနှင့် အုပ်ချုပ်ရေးအာဏာတို့သည်၊ ပုဒ်မ ၁၁၃-ခအရ၊ ဖွဲ့စည်းထားသော ရွေးကောက်ပွဲ ကော်မရှင်၌ တည်ရှိရမည်။

၁။ မြန်မာနိုင်ငံပြန်တမ်း၊ အပိုင်း-၁၊ ၁၉၆၁ခုနှစ်၊ ဧပြီလ(၈)ရက်၊ စာမျက်နှာ ၅၆၃။
 ၂။ ဤအက်ဥပဒေသည် ၁၉၆၁ခုနှစ်၊ မတ်လ(၂၅)ရက်နေ့တွင် စတင်အာဏာတည်သည်။
 (တရားရေးဝန်ကြီးဌာန၊ ရွေးကောက်ပွဲ ဌာနခွဲ၏ ၂၅-၃-၆၁ ရက်နေ့စွဲပါ အမိန့်ကြော်ငြာစာအမှတ်-၁၄၉)
 (မြန်မာနိုင်ငံပြန်တမ်း၊ အပိုင်း-၁၊ ၁၉၆၁ခုနှစ်၊ ဧပြီလ(၈)ရက်၊ စာမျက်နှာ-၅၇၄)

၁၁၃-ခ။ ။ (၁) ပါလီမန်ဆိုင်ရာ လွှတ်တော်နှစ်ရပ် တွဲဖက်အစည်းအဝေး၏ သဘောတူချက်ကို ရယူ၍၊ နိုင်ငံတော်သမ္မတကိုယ်တိုင် လက်မှတ်ရေးထိုးတံဆိပ်ခတ်နှိပ်သည့် အမိန့်စာဖြင့် ခန့်ထားသော ရွေးကောက်ပွဲမင်းကြီးချုပ်နှင့် အခြားလေးဦးထက်မပိုသော ရွေးကောက်ပွဲမင်းကြီးများ ပါဝင်သော ရွေးကောက်ပွဲ ကော်မရှင် တစ်ခုကို ဖွဲ့စည်းရမည်။

(၂) ရွေးကောက်ပွဲမင်းကြီးချုပ်နှင့်ရွေးကောက်ပွဲမင်းကြီးများကို ပါလီမန်ဖျက်သိမ်းထားသည့်အခါတွင် ခန့်အပ်ရန် လိုပါက၊ နိုင်ငံတော်သမ္မတက ခန့်ထားနိုင်ရမည်။ သို့ရာတွင် အဆိုပါခန့်ထားခြင်းအတွက် ပါလီမန်ဆိုင်ရာ လွှတ်တော်နှစ်ရပ်တွဲဖက် အစည်းအဝေး၏ သဘောတူညီအတည်ပြုချက်ကို နောက်ပါလီမန်၏ ပထမညီလာခံတွင် ရယူရမည်။

(၃) ပုဒ်မခွဲ (၁)နှင့် (၂)တို့အရ ရွေးကောက်ပွဲမင်းကြီးချုပ်အဖြစ်လည်းကောင်း၊ ရွေးကောက်ပွဲမင်းကြီးများအဖြစ်လည်းကောင်း၊ ခန့်ထားခြင်းတို့ကို ပါလီမန်တွင် ဆွေးနွေးခြင်းမပြုရ။

(၄) ရွေးကောက်ပွဲမင်းကြီးချုပ်သည် ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်၏ ဥက္ကဋ္ဌအဖြစ် ဆောင်ရွက်ရမည်။

(၅) အခြားရွေးကောက်ပွဲမင်းကြီးများသည်၊ ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်တွင် ရာထူးသက် အနုအရင့်လိုက်၍ ရာထူးစဉ် ရှေ့နောက်ဖြစ်ရမည်။

၁၁၃-ဂ။ ။ (၁) ပုဒ်မ ၁၁၃-အအရ ရွေးကောက်ပွဲမင်းကြီးချုပ်အဖြစ်လည်းကောင်း၊ ရွေးကောက်ပွဲမင်းကြီးများအဖြစ်လည်းကောင်း၊ ခန့်ထားခြင်းခံရသော ပုဂ္ဂိုလ်တို့သည် အောက်ပါအတိုင်း သစ္စာဆို၍ လက်မှတ်ထိုးရမည်။

'ကျွန်ုပ် သည် ရွေးကောက်ပွဲမင်းကြီးချုပ် (သို့တည်းမဟုတ် ရွေးကောက်ပွဲမင်းကြီး) ၏ တာဝန်အလုပ်ဝတ္တရားများကို ပြောင့်မတ်မှန်ကန်စွာ၊ မျက်နှာကြီးငယ် မရွယ်မထောက် ၊ ဆန္ဒာ၊ ဒေါသ၊ ဘယာဂတိများသို့ မလိုက်၊ ကိုယ်စွမ်းရှိသမျှ၊ ဉာဏ်စွမ်းရှိသမျှ၊ ကျေနပ်အောင် ထမ်းရွက်ပါမည်။ ထို့ပြင် ကျွန်ုပ်သည်၊ ဖွဲ့စည်းအုပ်ချုပ်ပုံ အခြေခံဥပဒေနှင့်တကွ တရားဥပဒေများကိုထိန်းသိမ်း စောင့်ရှောက်မည်ဟု လေးနက်တည်ကြည်စွာ ကြေညာ၍ ကတိသစ္စာ ပြုပါသည်။'

(၂) ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်ဝင်အသီးသီးသည်၊ နိုင်ငံတော်တရားဝန်ကြီးချုပ်၏ ရှေ့မှောက်၌သော်လည်းကောင်း၊ ဤကိစ္စအတွက် ဆောင်ရွက်နိုင်မည်ဖြစ်သော တရားလွှတ်တော်ချုပ်မှ ဝါအရင့်ဆုံးတရားဝန်ကြီး၏ ရှေ့မှောက်၌သော်လည်းကောင်း၊ အထက်ပါအတိုင်းသစ္စာဆို

၍ လက်မှတ်ရေးထိုးရမည်။

(၃) ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်ဝင်အသီးသီးသည်၊ ရွေးကောက်ပွဲ ကော်မရှင်ဝင် အဖြစ်ဖြင့် တာဝန်အလုပ်ဝတ္တရားများကို စတင်ဆောင်ရွက်မီ သစ္စာဆို၍ လက်မှတ်ထိုးရမည်။

(၄) အထက်ပါအတိုင်း သစ္စာမဆိုလို၍ လက်မှတ်မထိုးလိုဟု ငြင်းဆန်သော သို့ တည်းမဟုတ် ပျက်ကွက်သော ရွေးကောက်ပွဲ ကော်မရှင်ဝင်တစ်ဦးဦးသည်၊ ရာထူးကို လက်မခံ လို ငြင်းပယ်ရာရောက်သည်ဟူ၍ မှတ်ယူရမည်။

၁၁၃-ဃ။ ။ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်ဝင်အားလုံးသည်၊ ဤအခြေခံဥပဒေနှင့် ကရားဥပဒေ များကိုသာ လိုက်နာ၍၊ မိမိတို့၏ တာဝန်အလုပ်ဝတ္တရားများကို လွတ်လပ်စွာ ဆောင်ရွက်နိုင်ရ မည်။

၁၁၃-င။ ။တစ်ဦးတစ်ယောက်သောသူသည်၊ မိမိကိုယ်တိုင်သော်လည်းကောင်း၊ မိမိ၏ မိဘနှစ်ပါးသော်လည်းကောင်း၊ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ၏ အာဏာပိုင်နက်တွင် မွေးဖွားခဲ့၍၊ မိမိကိုယ်တိုင် ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံသား ဖြစ်သောသူ မဟုတ်လျှင်၊ သို့တည်းမဟုတ် အနည်း ဆုံး ငါးနှစ် ထိုနိုင်ငံ၏ နိုင်ငံသား မဖြစ်ခဲ့ဖူးလျှင်၊ ထိုသူမှာ ရွေးကောက်ပွဲ ကော်မရှင်ဝင်အဖြစ် ခန့်ထားထိုက်သော အရည်အချင်း ပြည့်စုံခြင်း မရှိစေရ။

၁၁၃-စ။ ။(၁) ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်ဝင်တစ်ဦးသည် မိမိကိုယ်တိုင် လက်မှတ်ရေးထိုး သော နုတ်ထွက်စာကို၊ နိုင်ငံတော်သမ္မတထံသို့ တင်သွင်းခြင်းဖြင့်၊ ရာထူးမှ နုတ်ထွက်နိုင်သည်။

(၂) ထင်ရှားသည်ဟု ဆုံးဖြတ်ပြီးဖြစ်သည့် အကျင့်စာရိတ္တပျက်ပြားမှုကြောင့် ဖြစ်စေ၊ မစွမ်းဆောင်နိုင်မှုကြောင့်ဖြစ်စေ၊ ထိုအကြောင်းတစ်ခုခုကြောင့်မှတစ်ပါး၊ ရွေးကောက်ပွဲ ကော်မရှင်ဝင်တစ်ဦးကို ရာထူးမှ မနုတ်ပယ်ရ။

(၃) ဤပုဒ်မရှိ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်အညီ၊ ပါလီမန်ဆိုင်ရာ လွှတ်တော်တစ်ရပ် ရပ်သည် စွပ်စွဲချက်ကို တင်ပြရမည်။

(၄) သက်ဆိုင်ရာလွှတ်တော်အမတ်စုစုပေါင်း၏ လေးပုံတစ်ပုံအောက် မလျော့ သော အမတ်များက လက်မှတ်ရေးထိုး၍၊ အကြောင်းကြားသောအခါမှာမှတစ်ပါး၊ မပါလီမန်ဆိုင်ရာ လွှတ်တော်တစ်ရပ်ရပ်တွင် ဤပုဒ်မအရ တင်ပြရန် ဖြစ်သော စွပ်စွဲချက်အဆိုကို အရေးတယူပြု၍ မစဉ်းစားရ။

(၅) လွှတ်တော်အစည်းအဝေးတက်သော အမတ်များအနက်၊ အမတ်များရာက ထောက်ခံ၍၊ ဆုံးဖြတ်ပြဋ္ဌာန်းချက်ချသောအခါမှာမှတစ်ပါး ထိုကဲ့သို့သော စွပ်စွဲချက်အဆိုကိုလက်မခံရ။

(၆) စွပ်စွဲချက်ကို အထူးခုံတော်အဖွဲ့က စုံစမ်းစစ်ဆေးရမည်။ ထိုခုံတော်အဖွဲ့တွင် နိုင်ငံတော်တရားဝန်ကြီးချုပ်၊ လူမျိုးစုလွှတ်တော်နာယကနှင့် ပြည်သူ့လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌတို့ ပါဝင် ရမည်။

(၇) စွပ်စွဲချက်ကို စုံစမ်းစစ်ဆေးရာတွင် စွပ်စွဲချက်တင်ပြခြင်းခံရသော ရွေး ကောက်ပွဲကော်မရှင်ဝင်၌၊ မိမိကိုယ်တိုင်သော်လည်းကောင်း၊ မိမိ၏ ကိုယ်စားလှယ် ဖြင့်သော်လည်း ကောင်း ချေပခွင့်ရှိရမည်။

(၈) အထူးခုံတော်အဖွဲ့သည် စုံစမ်းစစ်ဆေးပြီးနောက်၊ စွပ်စွဲချက်ကို တင်ပြ ခဲ့သော လွှတ်တော်သို့ အစီရင်ခံစာ တင်ပြရမည်။ စွပ်စွဲချက်မထင်ရှားဟု အထူးခုံတော်အဖွဲ့က အားလုံး သဘောတူယူဆခဲ့သော်၊ ထိုယူဆချက်သည် အပြီးအပြတ် အတည်ဖြစ်ရမည်။ သို့ရာတွင် သဘောကွဲလွဲသောအခါများ၌မူကား၊ အထူးခုံတော်အဖွဲ့၏ အစီရင်ခံစာကို ပါလီမန်ဆိုင်ရာလွှတ် တော်နှစ်ရပ်လုံးက တွဲဖက်အစည်းအဝေးတွင် စဉ်းစားဆွေးနွေးရမည်။

စွပ်စွဲချက်ကို စဉ်းစားဆွေးနွေးပြီးနောက်၊ စွပ်စွဲချက် ထင်ရှားသည်ဟူ၍လည်း ကောင်း၊ ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်ဝင်၏ အကျင့်စာရိတ္တပျက်ပြားခြင်းသည်၊ သို့တည်းမဟုတ် မစွမ်းဆောင်နိုင်ခြင်းသည်၊ ရာထူး၌ ဆက်လက်ထမ်းရွက်စေရန် မသင့်မထိုက်သော အကျင့်စာရိတ္တ ပျက်ပြားခြင်းမျိုး သို့တည်းမဟုတ်မစွမ်းမဆောင်နိုင်ခြင်းမျိုး ဖြစ်သည်ဟူ၍လည်းကောင်း၊ တွဲဖက် အစည်းအဝေးတက်ရောက်မဲပေးသော အမတ်များရာက အစည်းအဝေးတွင် ထောက်ခံ၍ ဆုံးဖြတ် ကြေညာခဲ့သော်၊ နိုင်ငံတော်သမ္မတသည်၊ မိမိကိုယ်တိုင်လက်မှတ်ရေးထိုး တံဆိပ်ခပ်နှိပ်သော အမိန့်စာဖြင့်၊ သက်ဆိုင်ရာရွေးကောက်ပွဲ ကော်မရှင်ဝင်ကို ရာထူးမှ ချက်ချင်း နုတ်ပယ်ရမည်။

၁၁၃-ဆ။ ။ပြည်ထောင်စုနိုင်ငံဝန်ထမ်းအားလုံးနှင့် စပ်လျဉ်း၍၊ အသုံးချေတာခြင်း၊ ရာထူးအရေအတွက် လျော့ခြင်းတို့ကို ပြုသောအခါတွင်၊ ရွေးကောက်ပွဲ ကော်မရှင်ဝင်တစ်ဦးဦး သည် မိမိ၏ လစာကို လျှော့စေရန်၊ မိမိအလိုအလျောက် သဘောမတူခဲ့သော်၊ ရွေးကောက်ပွဲ ကော် မရှင်ဝင်တစ်ဦးကို ခန့်ထားပြီးမှ၊ သူ၏ လစာကိုသော်လည်းကောင်း၊ အခွင့်ယူခြင်းနှင့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ပင်စင်ယူခြင်းနှင့် စပ်လျဉ်းသော အခွင့်အရေးများကိုသော်လည်းကောင်း သူ့အကျိုးနစ်နာအောင် ပြောင်းလဲခြင်း မပြုရ။

၁၁၃-ဇ။ ။ဤအခြေခံဥပဒေအရ ပေးအပ်ထားသော အာဏာကို ပိုမိုထိရောက်စွာ သုံးစွဲ နိုင်စေခြင်းအလို့ငှာ၊ လိုအပ်သည်ဟု၊ သို့တည်းမဟုတ် အလိုရှိထိုက်သည်ဟု ထင်မြင်ယူဆနိုင်၍၊ ဤအခြေခံဥပဒေရှိ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်လည်း မညီမညွတ်မဖြစ်သော ထပ်ဖြည့်အာဏာများကို၊ ရွေးကောက်ပွဲ ကော်မရှင်အားပေးအပ်ရန် ပါလီမန်သည်၊ အက်ဥပဒေဖြင့် ပြဋ္ဌာန်းနိုင်သည်။

၁၁၃-၈၂။ ။ရွေးကောက်ပွဲ ကော်မရှင်၊ ရွေးကောက်ပွဲမင်းကြီးချုပ်၊ အခြား ရွေးကောက်ပွဲ မင်းကြီးများနှင့်စပ်လျဉ်း၍၊ ဤအခြေခံဥပဒေရှိ အထက်က ဖော်ပြခဲ့သော ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့် မဆန့်ကျင်စေဘဲ၊ အောက်ပါကိစ္စများကို တရားဥပဒေနှင့်အညီ သတ်မှတ်ရမည်။

(က) ရွေးကောက်ပွဲမင်းကြီးချုပ်နှင့် ရွေးကောက်ပွဲမင်းကြီးများ၏ လစာငွေ၊ အငြိမ်းစား ယူသော အသက်အရွယ်နှင့် ပင်စင်လစာငွေကိစ္စများ၊ ထို့ပြင်

(ခ) ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်၏ လုပ်ငန်းဆောင်တာများကို ခွဲဝေပေးခြင်းအာဏာများ နှင့် လုပ်ငန်းစဉ်ဆိုင်ရာကိစ္စများ။

၁၁၃-၉။ ။သီးခြားအက်ဥပဒေ၊ သို့တည်းမဟုတ် နည်းဥပဒေများ ပြဋ္ဌာန်းခြင်းမပြုသေး မီအချိန်အတွင်း ဆောင်ရွက်ရန် ရှိသော ရွေးကောက်ပွဲ အရပ်ရပ်အတွက် မဲစာရင်းများ ပြုလုပ် ခြင်းနှင့်လည်းကောင်း၊ ပါလီမန်ရွေးကောက်ပွဲများ ကျင်းပခြင်းနှင့်လည်းကောင်း၊ ဤအခြေခံဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကို သို့တည်းမဟုတ် ပါလီမန်ဆိုင်ရာလွှတ်တော်နှစ်ရပ်လုပ်ငန်းစဉ် နည်းဥပဒေ များကို၊ သို့တည်းမဟုတ် ၁၉၄၉ခုနှစ် နိုင်ငံတော် သမ္မတရွေးကောက်တင်မြှောက်မှုအက်ဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကို မထိခိုက်စေဘဲ၊ အခြားတရားဥပဒေတစ်ခုခုအရ ရွေးကောက်ပွဲများ ကျင်းပခြင်း နှင့်လည်းကောင်း စပ်လျဉ်း၍ ကြီးကြပ်ရေး၊ ညွှန်ကြားရေးနှင့် အုပ်ချုပ်ရေးတို့ကို၊ ရွေးကောက်ပွဲ ကော်မရှင်က လက်ရှိတရားဥပဒေများအရ၊ ဆောင်ရွက်ရမည်။”

ဖွဲ့စည်းအုပ်ချုပ်ပုံအခြေခံဥပဒေအရ၊ ကျွန်ုပ်လက်မှတ်ရေးထိုးသည်။

ဦးဝင်းမောင်၊

နိုင်ငံတော်သမ္မတ၊

ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံတော်။

ရန်ကုန်မြို့၊ ၁၃၂၂ခုနှစ်၊ နှောင်းတန်ခူးလဆန်း ၉ရက်။
(၁၉၆၁ခုနှစ်၊ မတ်လ ၂၄ရက်။)

အမိန့်အရ၊

သာထက်၊

နိုင်ငံတော်သမ္မတ၏ အတွင်းဝန်။